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האם צריך שכל השומעים יטעמו מיֵין הקידוש?

 מדוע בקידוש של שבת בבוקר
אין צורך שהמקדֵּש ישתה מהיין?
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כפי שלמדנו אתמול, צריך לשתות מכוס הקידוש לפחות 'כמלוא לוגמיו', 
דהיינו מלוא לחי אחת מנופחת. וכשאחד מוציא אחרים ידי חובתם – מצוה 
מן המובחר שכל השומעים יטעמו מעט מהיין, ואין שיעור לטעימה זו. ברם, 
יש להקפיד שלפחות אדם אחד ישתה את כל הכמות של מלוא לוגמיו – ואף 
דֵי יין לטעימה עבור כל השומעים – כיון שלדעת  אם משום כך לא יישאר 

ראשונים רבים הסיבה לכך שצריך לשתות כמלוא לוגמיו היא משום שבכך 
מתיישבת דעת השותה, ואם הכמות מתחלקת בין שני אנשים, הרי אין דעתם 
מתיישבת, ולא יצאו ידי חובת קידוש. ויש להעדיף גדול על פני קטן לשתיית 
כמלוא לוגמיו; וראה עוד להלן. ]שו"ע רעא, יד, משנ"ב ע-עא, שעה"צ עג, וביה"ל 

ד"ה ויש; ביאורים ומוספים דרשו, 77[

כאמוּר, כאשר אחד מוציא אחרים ידי חובתם בקידוש, יוצאים ידי חובה 
בשתיית כמלוא לוגמיו של אחד מהשומעים. אולם, ראוי שהשותה יהיה דווקא 
ש, כיון שיש אומרים שבשתיית אחד השומעים אין יוצאים ידי חובת  המקדֵּ
קידוש. והלכה זו אמוּרה דווקא בקידוש של ליל שבת, שעיקרו מדאורייתא 
)ראה ביה"ל לעיל א, ד"ה מיד(; אבל בקידוש היום, ובשאר 'כוס של ברכה', 

דַי בכך שאחד השומעים – היוצא ידי חובה בברכתו – ישתה. ולענין הבדלה, 
ש  נחלקו ראשונים אם עיקרהּ מדאורייתא או מדרבנן. ואף בקידוש, אם המקדֵּ
אינו יוצא ידי חובה בעצמו בקידוש, ומוציא את השומעים ידי חובתם מדין 
'ערבות', אין צורך שהוא עצמו ישתה. ]שו"ע רעא, יד, ומשנ"ב עב-עד; ביאורים 

ומוספים דרשו, 79-80[

אדם שכבר קידש יכול להוציא אחרים בקידוש?

כאמוּר, כאשר אחד מוציא אחרים ידי חובתם בקידוש, צריך שאדם אחד ישתה 
ש עצמו. אך בדיעבד, אם טעמו  כמלוא לוגמיו, ובליל שבת ראוי שיהיה זה המקדֵּ
כל השומעים מהיין וכל הטעימות יחד היו בכמוּת של מלוא לוגמיו, יצאו ידי 
חובה על אף שאיש מהם לא שתה כמלוא לוגמיו, ואף אם המקדש עצמו לא 
טעם כלל מהיין; ובלבד, ששתיית מלוא לוגמיו על ידי כולם לא נמשכה יותר 

מ'כדי אכילת פרס'. ואם לא המקדש ולא השומעים שתו כמלוא לוגמיו, אלא 
אדם אחֵר שלא יצא ידי חובתו בקידוש זה – לא יצאו ידי חובה, אך אם יצא 
השותה ידי חובה בברכת הקידוש )בליל שבת(, רק ששב ובירך הגפן בעצמו 
לפני השתייה – יצאו כולם ידי חובה. ]שו"ע רעא, יד, משנ"ב סט ו־עג, וביה"ל 

ד"ה ויש; ביאורים ומוספים דרשו, 78[
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המחזֵּק את קיום המצוות – מתברך מפי כהנים ולויים 
ושישים ריבוא מישראל

קנין חכמה

ה יַעַמְדוּ עַל  רִזִים... וְאֵלֶּ ה יַעַמְדוּ לְבָרֵךְ אֶת הָעָם עַל הַר גְּ "כתוב בתורה: "אֵלֶּ
ר  רָאֵל קוֹל רָם... אָרוּר אֲשֶׁ ל אִישׁ יִשְׂ ם וְאָמְרוּ אֶל כָּ הַר עֵיבָל... וְעָנוּ הַלְוִיִּ לָלָה בְּ הַקְּ
ל הָעָם אָמֵן. ואמרו חכמינו  בְרֵי הַתּוֹרָה הַזֹּאת לַעֲשוֹׂת אוֹתָם וְאָמַר כָּ לֹא יָקִים אֶת דִּ
ז"ל, שכל הארורים פתחו מתחילה בברכה, ואם כן אמרו מתחילה "ברוך אשר 

יקים את דברי התורה הזאת וכו', וכל השנים עשר שבטים ענו אמן.
והנה ביאור הכתוב הזה כולל שני ענינים: אחד, שכל אחד מישראל מחוייב 
להחזיק את התורה, כל אחד לפי כוחו. ועוד כולל הכתוב הזה – הקמת דת 
התורה בכללהּ, וזה תלוי ביד בתי דינים שיש בידם כח לענין זה; והוא הדין 
לכל אחד מישראל שהוא נשוא פנים בעירו )וכדומה(, ויש בידו כח לחזק דת 

התורה, חל עליו החיוב הזה. ואם הוא מטה אותם לדרך הישרה ונתחזק הדת 
על ידו, יש עליו ברכה האמורה בהר גריזים. 

והנה חכמינו ז"ל אמרו שששה שבטים עלו לראש הר גריזים, וששה עלו לראש 
הר עיבל, והכהנים והלויים והארון למטה באמצע, ואלו ואלו עונים אמן. ומה 
נורא הוא הענין הזה, בין לטוב ובין למוטב, שיצא מפי ששים ריבוא מישראל, 
בצירוף הכהנים והלוים וארון ברית ה' עמהם! נמצא, דכל הרואה להקים דת 
התורה במה שבכחו, מתברך מפי הכהנים והלויים וששים רבוא מישראל 
בהסכמת אדון העולם, שהיה אז ארון ה' באמצע. וכי יש לך ברכה טובה כזו?"
]חומת הדת, חיזוק הדת מאמר ד[

 הדבר הראשון שאבא עשה כשהגענו לדירה ברמת השרון
הוא ללכת לביהכ״נ, ליטול רשות מהגבאים, ולהביא לנו עוד שתי 
גמרות בבא קמא שיהיה יותר נח ללמוד, וזה לפני כל הרהיטים... 

ישבנו על ארגזים של תפוזים ולמדנו גמרא.
מרן הגאון רבי יעקב אדלשטיין זצוק"ל מספר על נדודיהם שלו ושל אחיו  יבדלחט"א מרן הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א

"וַיֵּצֵא יַעֲקבֹ מִבְּאֵר שָׁבַע וַיֵּלֶךְ חָרָנָה" )בראשית כ"ח, י'(
לפני שאבא, רבי צבי יהודה אדלשטיין זצ"ל, כיהן כרבה של רמת השרון, הוא 
היה רב ברוסיה. בעיירה שבה נולדתי, לפני שהשמיד גרזנו של סטאלין ימ״ש 

את היער הגדול של התשב״ר, היה ת״ת ובו ארבע מאות ילדים. 
כאשר הגעתי לגיל בו מתחילים ללמוד את ספר בראשית, שלח אותי אבא 
למלמד היחידי שהיה בעיר, יחד איתי למדו רק שבעה ילדים! אלו שלא נכנעו 
למשטר המכבש הגדול של לנין וסטלין ימ״ש, בעזרתם של יהודים פוקרים, ר"ל...  
באותם ימים היה חוק חינוך חובה שחייב לשלוח את כל הילדים ל״שקולע״ 
)ביה״ס של הקומוניסטים(, ומי שלא שלח צפוי היה לעונש, אפשר לתאר לבד 

כמה הורים הסתכנו בכך...
כשהגענו בפרשת נח לפסוק ״ויזכור אלוקים את נח״, הודיע המלמד שלא 
נמשיך יותר בלימוד כי זוהי סכנת נפשות, שלוחי השלטון כבר הגיעו והודיעו 
לו: "עד כאן!". שנה לאחר מכן פגשתי את אחד מהילדים שלמדו איתי ספר 
בראשית, אוכל ברחוב סנדוויץ׳ עם 'דבר אחר'!  כל כך מהיר היה המהפך. המצב 
היה ששומרי תורה ומצוות היו מיואשים וחשבו שכלל אין תקווה שמישהו 
מהדור הבא ישמור תורה ומצוות. רוסיה שלטה אז על שישית מהעולם, ביניהם 

אוקראינה, גרוזיה, בוכרה ועוד. מיליוני יהודים היו במדינות הכיבוש. 
אבא היה מעודד את העם בדרשותיו, והיה מדבר בתקיפות שהעיקר הוא לא 
להתייאש. לאחר מאמצים גדולים, קיבל אבא רשיון יציאה, והפלגנו מהנמל 
הגדול שבעיר אודסה. נסענו באוניה כמעט שבועיים, וכשהגענו לארץ ישראל 
לא היה לנו איפה לגור, והמשפחה התפזרה אצל קרובים. סבתא גרה אצל 
קרוב אחד, אחותי אצל קרוב אחר, אבל את הבנים, ר׳ גרשון ואני, אבא לא 
פיזר, כי בכל מקום שהיינו, תקופה בכפר חסידים, תקופה בירושלים, תקופה 

בת״א, הוא רצה להמשיך את סדר הלימוד בגמרא. 
גם כשנסענו מנמל אודסה, וכל החבילות היו בתא המטען, תמיד היו איתנו 
מזוודות קטנות ובתוכן גמרא בבא קמא, ששלושתנו למדנו מתוכה ביחד, וחומש 

ויקרא לפרשת השבוע, כדי שלא נפסיק אף יום מללמוד! 
בכל מקום בו היינו - אבא לקח מיד גמרא ולמד איתנו. היו, אמנם, ימים בהם 

לא למדנו כי הוא היה עוסק בחבלי קליטה, וסידורים שונים.
כאשר נכנסנו לגור ברמת השרון, בסוף שנת תרצ״ד, שכר אבא דירה, אך בלי 

רהיטים, בלי שולחנות, בלי כיסאות, ובלי מיטות. זקן אחד שעלה מאמריקה 
והגיע לרמה השרון והחליף את המיטות הישנות שלו שלח לנו שתי מיטות, 

אחת לאבא ואחת לסבתא, כל השאר ישנו על הרצפה.
הדבר הראשון שאבא עשה - הוא ללכת לביהכ״נ ליטול רשות מהגבאים, 
והביא לנו עוד שתי גמרות בבא קמא שיהיה לנו יותר נח ללמוד, וזה לפני כל 
הרהיטים... למשכיר של הדירה היה פרדס של חמישה דונם ברחוב אוסישקין. 
הוא נתן לנו רשות לקחת כמה ארגזים שאורזים בהם תפוזים. ישבנו על הארגזים 
ולמדנו גמרא. וזה לימד אותנו את סולם הערכים: לפני שדואגים שיהיה מה 

לאכול והיכן לישון - דואגים שתהיה גמרא ללמוד! 
אבא שמח מאוד שאנחנו נמצאים באוויר של א״י. 

כשבאנו לארץ אמר: "תאר לך שאנו נמצאים במצב בו כל הגוף באוויר של א״י, 
כמו בתוך סוכה, כל הגוף בתוך מקום קדוש". ולפעמים בחורף ביום בהיר, היה 
אומר "האם בחו"ל ישנם שמים בהירים כ״כ כמו פה? תראו אחרי הגשם הראשון 
איזה שמים בהירים, איזה תענוג", כך היה משבח את האוויר של ארץ ישראל.

הקרובים, שכבר היו לפנינו בארץ ישראל, התעניינו מתי צפויה האוניה שלנו 
לעגון בחופי הארץ, וכך, כשהגענו לנמל יפו, חיכו לנו בנמל הרבה רבנים. 
כשהגענו והתיישבנו, שמעתי שאבא אומר לדודים שלי: "מה היתה המטרה 
שברחנו מרוסיה? אמנם המצב הכלכלי שם קשה מאוד, אבל הסיבה העיקרית 
היתה ששם אי אפשר ללמד תורה לילדים בגלל סכנת נפשות, וזו היא הסיבה 
שעשינו השתדלות לצאת משם". )כמובן עם הרבה נסים, והיה בן דוד שעזר 

לנו לקבל את הרישיונות(.
"ובעצם, אם היתה אפשרות לנסוע מרוסיה לפולניה - הייתי נוסע לפולין 
ששם גר הרב׳ה שלי ר׳ ברוך בער ליבוביץ, שם יש ישיבות מעולות, קמניץ, 
מיר, שהילדים יגדלו בהן ויתעלו בשקידה ועיון. אותו רב׳ה שאני למדתי אצלו 
ממשיך להיות ראש הישיבה, ומאד רציתי שהבנים שלי גם הם ילמדו אצלו", 
אך באותו זמן המצב היה שרוסיה ופולניה היו בעוינות גדולה מאוד ואי אפשר 

היה לעבור בין שתיהן, ולכן נסענו לא"י, שגם פה אפשר ללמוד תורה. 
וגם כאן למדנו שהערך הכי חשוב הוא ללמוד תורה, ואיפה שאפשר ללמוד 

תורה - לשם אנחנו הולכים.
)מתוך העלון גאון יעקב - פרשת לך לך(

 פניני הפרשה
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חזרתי לבוחן ואמרתי לו שלפי החוק איני חייב באורות ערפל 
והוא לא יכול להכשיל אותי על כך, אלא שהוא התעקש בסירובו... 
עשיתי חשבון שלפנות לעורך דין ולהלחם בבוחן הסורר יעלה לי 

יותר כסף וזמן מאשר לתקן את האורות.. 

כאשר הגיעה לביתי משלחת של בעלי הבתים בסלוצק, וביקשו 
ממני שאסכים לכהן כרבה של העיר במקומו של הרידב"ז 

שהתפטר מן הרבנות, הסתכלתי עליהם בהשתוממות ואמרתי, על 
מה מדברים אתי, מה לי ולרבנות, לי אין כל שייכות לכך, ואף יורה 

דעה לא למדתי כפי שצריך רב לדעת, 

 רכשתי טנדר של עשרה מקומות ישיבה לצרכי עבודתי. כאשר העברתי את 
הרכב טסט )מבחן רישוי שנתי(, הכשילו לי את הרכב מכיוון שאורות הערפל 
לא פעלו. בדיוק באותה תקופה עברתי השתלמות נהיגה, והמדריך לימד אותנו 
שאורות ערפל חובה ברכב רק משנתון מסויים, והרכב שלי משנת ייצור קודמת 

לשנתון המדובר וממילא הבוחן לא אמור היה להכשיל את רכבי על כך.
חזרתי לבוחן הראשי ואמרתי לו שלמדתי בדיוק אתמול שלפי החוק איני 
חייב באורות ערפל והוא לא יכול להכשיל אותי על כך, אלא שהוא נשאר 
עיקש בסירובו למרות החוק... עשיתי חשבון שלפנות לעורך דין ולהלחם בבוחן 
הסורר יעלה לי יותר כסף וזמן מאשר לתקן את האורות... הכנסתי את הרכב 
לחשמלאי-רכב, שמצא קצר קטן במינוס של הרכב וסידר את התקלה והרכב 

עבר את הטסט השנתי בשעה טובה.
האמת שהייתי מתוסכל מאוד מהעיקשות של הבוחן, אבל רק עתה שראיתי 
את הטובה שיצאה לי מזה הבנתי כי משמים הכניסו לו לבוחן בלב לבדוק לי 
את אורות הערפל, דבר שמעולם לא בדקו לי לפני ומעולם לא בדקו לי מאז 

אותו מקרה, במבחני הרישוי השנתיים של הרכבים שלי.
ומעשה שהיה כך היה:

רכשתי את הרכב והתברר שאין לרכב נעילה מרכזית )כפתור אחד שנועל את 
כל דלתות הרכב בפעם אחת(, והדבר הכביד עלי מאוד, מכיון שמדובר ברכב 
גדול, ובכל יום היה עלי להקיף את הרכב ואת כל דלתותיו לפותחם, ובחניית 
הרכב לעבור שוב על כל הדלתות לנעול את הרכב, ובפרט כאשר הגשם מצליף 
בך זה הפך למטרד... נסעתי למוסך הראשי של הרכב כדי לבדוק אם יש תקלה 
בנעילה המרכזית, הבודק בדק והסביר לי שלא כל הרכבים מגיעים עם המערכת 
הזו, ואם ארצה ניתן להתקין את המערכת ברכב שעלות כל מנוע יקרה מאוד, 

והסיפור מסתכם באלפי שקלים והחלטתי לוותר על העניין...
כעת, משסודרה בעיית החשמל באורות הערפל – הסתדר גם הקצר בנעילה 
המרכזית, ששבה לתפקד באופן מפתיע, למרות שלטענת המוסך לא קיימת 
המערכת ברכב, קיימת גם קיימת, וה' שם לב עיקש בבוחן על מנת לעזור לי 

בנעילה המרכזית ובזה הקל מעלי את הטירחה היומיומית...
בתודה לה',

בעל המעשה כ.ה.
)מתוך "טיב הקהילה", תולדות(     

מרן הגרא"ז מלצר זצוק"ל, מפתיע את הגאון רבי בצלאל ז'ולטי זצ"ל בסיפור מיוחד

ויצא יעקב מבאר שבע
כמי שבא ויצא בבית רבו מרן הגרא"ז מלצר זצוק"ל, באחד החגים נסובה 
שיחתם על תפקיד הרבנות, שלו בירושלים ושל רבו בסלוצק, ואז הפתיע אותו 
מרן הגרא"ז מלצר במקור רבנותו, בסיפור שאינו ידוע לרבים כפי שנהג לספר 

רבי בצלאל משמו:
כאשר הגיעה לביתי משלחת של בעלי הבתים בסלוצק, וביקשו ממני שאסכים 
לכהן כרבה של העיר במקומו של הרידב"ז שהתפטר מן הרבנות, הסתכלתי 
עליהם בהשתוממות ואמרתי, על מה מדברים אתי, מה לי ולרבנות, לי אין כל 

שייכות לכך, ואף יורה דעה לא למדתי כפי שצריך רב לדעת, 
עם תום שיחתנו עזבו בעלי הבתים את ביתי כשתשובתי הנחרצת היא 
שאינני מוכן לקבל עליי את עול הרבנות. אולם למעשה חברי המשלחת יצאו 
מן הבית, אבל הבעל-דבר נשאר והתחיל לדבר אליי, באמת מדוע לא רבנות 
סלוצק, מקום בו כיהנו הגאונים הגדולים רבי יוסף פיימר מבחירי תלמידיו 
של רבי חיים מוולוז'ין, רבי יוסף דב סולובייצ'יק בעל בית הלוי, וכן הרידב"ז.

השבתי לו, מה אתה רוצה ממני, הרי אין לי כל שייכות לכך, מה לי ולרבנות 
?! אולם הבעל-דבר איננו מרפה ממני, הוא מקים אותי מכסאי, מוליכני לארון, 
ועוזר לי להוציא את השולחן ערוך יורה דעה, הוא נושא עבורי את הספר ואני 
מתיישב ליד השולחן, ומתחיל לעלעל בו. והנה הנושאים מוכרים לי, דומה 
שזה אינו כל כך נורא, את הגמרות שנוגעות לעניינים אלה הרי למדתי, אף את 
הרא"ש והר"ן למדתי, אכן הנושאים מוכרים לי, גם הש"ך והט"ז נראים כמוכרים 
לי. מיד אומר לי הבעל-דבר – הנך רואה שזה כלל לא נורא, אין לך מה לפחד, 
העניינים כולם מוכרים לך. ואני חוזר ומשיב לו, מה אתה רוצה ממני, הלא 

כבר אמרתי לך שאין לי כל שייכות לרבנות, סגרתי את השולחן ערוך וישבתי 
ללמוד את הסוגיה שבה הנני עוסק בישיבה ועליי להכין את השיעור למחר.

אולם הבעל-דבר איננו מרפה, מדי פעם הוא מזכיר לי רבנות העיר סלוצק, מן 
הראוי שתתחיל לעיין מדי פעם בשולחן ערוך, ואני אכן שמעתי לקולו, סידרתי 
לעצמי קביעות ללמוד הלכות טריפות, שחיטה, בשר וחלב ותערובות, עד כדי 
כך הצליח הבעל-דבר בהטרדותיו שהתחלתי לחשוב, נדמה לי שנהגתי שלא 
כהוגן בעת שיחתי עם חברי המשלחת, מפני מה כה מיהרתי להשיב בשלילה 

ובצורה פסקנית כל כך, מן הראוי היה לענות להם שעליי לשקול בדבר.
והבעל-דבר איננו מרפה, הוא ממשיך להופיע לפניי תדיר ולהזכיר לי עניין 
הרבנות בסלוצק, ואני משיב לו בכל פעם שיעזוב אותי, כבר אמרתי לך שאין 
לי כל שייכות לעניין זה, והנה הוא השיג את שלו, הבעל דבר, לאחר שעבר 
זמן מה, חזרו חברי המשלחת ובאו פעם נוספת, אולם הפעם לא אני דיברתי 

איתם, הבעל-דבר, הוא שדיבר במקומי...
לאחר שסיפר זאת אמר מרן הגרא"ז – אצלי התקיים הפסוק במלואו 'כי 
רבים חללים הפילה ועצמים כל הרוגיה', כי רבים חללים הפילה זה תלמיד 
שלא הגיע להוראה ומורה, ועצמים כל הרוגיה, זה תלמיד שהגיע להוראה ואינו 
מורה – בהיותי תלמיד שלא הגיע להוראה כיהנתי כמורה הוראה בסלוצק, 
וכאשר הגעתי לדרגה של מי שהגיע להוראה, הפסקתי להיות מורה הוראה... 

ומשאמר זאת זלגו עיניו דמעות.
סיים רבי בצלאל את סיפורו בלקחו המאלף – נחרדתי למשמע דבריו עד 

היכן הגיעה ענוותנותו ותביעתו של מרן הגרא"ז מלצר זצוק"ל כלפי עצמו...
מוסף שבת קודש

נפלאים דרכי ד'


